
ႏိုဝင္ဘာ ၃၀ ၂၀၂၀ 

အမ်ဳ းိသားဒီမုိကေရစီအဖြ႕ဲခ်ဳ ပ္ပါတီ (ဒီခ်ဳ ပ္) ကုိယ္စားျပဳ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္အမ်ားစုပါ၀င္ေသာ ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္း 
ေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္၏ ငါးႏွစ္တာ သက္တမ္းသည္ မၾကာမီလပိုင္း 
အတြင္း နိဌိတံ ၿပီးဆုံးေတာ့မည္ျဖစ္သည္။ 

''ဘီလူးဆိုင္းတီး၀င္သည္""ဟုဆိုရေလာက္ေအာင္ ဒုတိယအႀကိမ္ 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ ပုံမွန္အစည္းအေဝးမ်ား စတင္ 
က်င္းပစဥ္က တက္ႂကြၿမိဳင္ဆိုင္မႈရွိခဲ့ၿပီး ေဒသခံျပည္သူမ်ား၏ 

စိတ္ဝင္တစား ေစာင့္ၾကည့္မႈမ်ား ရရွိခဲ့သည္။ 
ဒုတိယအႀကိမ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းအတြင္း ပထမဆုံး 

တင္သြင္းသည့္ အဆိုသည္ ''အစိုးရအကူးအေျပာင္း ကာလမ်ား 
အတြင္း အမ်ားျပည္သူႏွင့္သက္ဆိုင္သည့္ ဧရိယာက်ယ္ဝန္းေသာ 
ေျမကြက္မ်ား၊ ပလပ္ေျမမ်ားအား လူပုဂၢိဳလ္အမည္မ်ားျဖင့္ ေျမေနရာ 
ခ်ထားေပးမႈမ်ားအား ျပန္လည္စိစစ္၍ အမ်ားျပည္သူအက်ဳိးအတြက္ 
စနစ္တက် စီမံခန႔္ခြဲေဆာင္ရြက္ႏိုင္ေရး တိုက္တြန္းေၾကာင္း"" အဆို 

အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး  လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ
သတင္းစာစဥ္
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 မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္အေပၚ   အက်ယ္တဝင့္   ေစ့ငုျခင္း
က်ပ္သိန္းဆယ္ခ်ီတန္ ေမးခြန္း၊ ဥပေဒ ေျခာက္ခုႏွင့္ ငါးႏွစ္တာ 
နိဌိတံေတာ့မည့္ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

ျဖစ္သည္။ မႏၲေလးၿမိဳ႕၌ ျဖစ္ပြားေနေသာ ေျမယာကိစၥမ်ားႏွင့္ 
ပတ္သက္၍ လႊတ္ေတာ္အတြင္း ေဆြးေႏြးေမးျမန္းျခင္းျဖစ္ရာ 
ေဒသခံျပည္သူမ်ား၏ ခ်ီးက်ဴးေထာက္ခံမႈ၊ စိတ္ဝင္စားမႈမ်ားရရွိခဲ့ 
သည္ဟု ဆိုႏိုင္သည္။

သို႔ေသာ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း ၾကာျမင့္လာသည္ႏွင့္အမွ် 
မႏၲေလးတုိင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ အစည္းအေဝးမ်ားသည္ တက္ႂကြ 
ၿမိဳင္ဆိုင္မႈ ေလ်ာ့က်လာခဲ့သည္။ ၿပီးခဲ့သည့္လပိုင္းအတြင္း က်င္းပခဲ့ 
သည့္ လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝးမ်ားတြင္မူ တိုင္းအစိုးရအဖြဲ႕က 
တင္သြင္းလာသည့္ ဘ႑ာေငြအရအသုံးဆိုင္ရာ ဥပေဒအား 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္တစ္ဦးကမွ် လႊတ္ေတာ္အတြင္း ေဆြးေႏြး 
ျပင္ဆင္မႈမရွိေတာ့ဘဲ အစိုးရအဖြဲ႕ကေပးပို႔လာသည့္အတိုင္း ျပင္ဆင္ 
ခ်က္မရွိ ေခါင္းညိတ္အတည္ျပဳခဲ့သည့္အထိ တိတ္ဆိတ္ၿငိမ္သက္ေန 
သည္ကို ေတြ႕ရသည္။

မၾကာမီ ငါးႏွစ္သက္တမ္း ျပည့္ေျမာက္ေတာ့မည့္ ဒုတိယအႀကိမ္ 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္၏ ဥပေဒျပဳမႈ၊ အဆို၊ေမးခြန္း 
ေမးျမန္းေဆြးေႏြးမႈမ်ားသည္ ပထမအႀကိမ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
(၂၀၁၁-၂၀၁၆)ႏွင့္ ႏႈိင္းယွဥ္လွ်င္ပင္ ကိန္းဂဏန္းအခ်က္အလက္မ်ား 
အရ သိသိသာသာ ေလ်ာ့နည္းေနေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္ဆိုင္ရာ 
မွတ္တမ္းမ်ား၊ အစီရင္ခံစားမ်ားတြင္ ေဖာ္ျပထားသည္။ 

လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝး က်င္းပသည့္ ရက္ေပါင္း(၁၄၀) 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္တြင္ အစည္းအေဝး 

တက္ေရာက္ခြင့္ရွိသည့္ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ (၇၆) ဦးရွိၿပီး 
၎တို႔အနက္ (၅၇) ဦးသည္ ေရြးေကာက္ခံလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
မ်ား ျဖစ္ကာ (၁၉) ဦးသည္ တပ္မေတာ္သားမ်ားျဖစ္သည္။ 

လက္ရွိ ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ 
သက္တမ္းအတြက္ ေရြးေကာက္ခံ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ (၅၇)
ဦးအနက္ အမ်ိဳးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ပါတီ (ဒီခ်ဳပ္) ကိုယ္စားျပဳ 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ (၄၉) ဦး၊ ျပည္ေထာင္စုႀကံ့ခိုင္ေရးႏွင့္ 
ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးပါတီ (ျပည္ခိုင္ၿဖိဳး) ကိုယ္စားျပဳခုနစ္ဦးႏွင့္ ဒီမိုကရက္တစ္ 
ပါတီ (ျမန္မာ) ကိုယ္စားျပဳတစ္ဦးျဖစ္သည္။ (ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလး 
တိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္တြင္မူ ျပည္ခိုင္ၿဖိဳးပါတီကိုယ္စားျပဳ 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ (၅၆) ဦးႏွင့္ ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ (ျမန္မာ)
ကိုယ္စားျပဳတစ္ဦးရွိခဲ့သည္။)

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတုိင္းလႊတ္ေတာ္သည္ ၂၀၁၆ ေဖေဖာ္ဝါရီ 
လမွ ၂၀၂၀ ခုႏွစ္ ေအာက္တိုဘာလအထိ လႊတ္ေတာ္ပုံမွန္အစည္း 
အေဝး အႀကိမ္ (၂၀) က်င္းပခဲ့သည္။ အထူးအစည္းအေဝး သုံးႀကိမ္၊ 
အေရးေပၚအစည္းအေဝးတစ္ႀကိမ္ အပါအဝင္ စုစုေပါင္း အစည္းအေဝး 
(၂၄) ႀကိမ္ က်င္းပခဲ့သည္။ အစည္းအေဝးက်င္းပခဲ့သည့္ ရက္ေပါင္း 
(၁၄၀) ရက္ (ငါးလခန႔္) ျဖစ္သည္။ ငါးႏွစ္အတြင္း အစည္းအေဝး 
(၂၄) ႀကိမ္ က်င္းပခဲ့သျဖင့္ တစ္ႏွစ္လွ်င္ ပ်မ္းမွ်အစည္းအေဝး 
ေလးႀကိမ္ေက်ာ္၊ တစ္ႏွစ္လွ်င္ အစည္းအေဝးက်င္းပရက္ တစ္လခန႔္ 
ရွိသည္ဟု ဆိုႏိုင္သည္။ 

ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္း လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းအတြင္း ပုံမွန္ 
အစည္းအေဝး (၁၄) ႀကိမ္၊ အထူးအစည္းအေဝး သုံးႀကိမ္၊ စုစုေပါင္း 
(၁၇) ႀကိမ္သာ က်င္းပႏိုင္ခဲ့သျဖင့္ လက္ရွိ ဒုတိယအႀကိမ္လႊတ္ေတာ္ 
သည္ အစည္းအေဝး (၇) ႀကိမ္ ပိုမိုက်င္းပႏိုင္ခဲ့သည္။ 

တိုင္းေဒသႀကီး သို႔မဟုတ္ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 

မ်ားသည္ တစ္လလွ်င္ လစာခ်ီးျမႇင့္ေငြ က်ပ္ငါးသိန္း ခံစားခြင့္ရွိသည္။ 
အစည္းအေဝးက်င္းပသည့္ရက္မ်ားအတြက္ တစ္ရက္လွ်င္ ေန႔တြက္ 
စာရိတ္ က်ပ္ (၁၅၀၀၀)၊ နယ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားဆိုလွ်င္ တည္းခိုရန္ 
အတြက္ ထပ္ေဆာင္း၍ က်ပ္ (၅၀၀၀) ခ်ီးျမႇင့္ေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္႐ုံး 
တာဝန္ရိွသူမ်ားကေျပာသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ ေရြးေကာက္ခံကုိယ္စားလွယ္ 
တစ္ဦးအေနျဖင့္ ငါးႏွစ္အတြက္ လစာက်ပ္သိန္း (၃၀၀)၊ အစည္း 
အေဝးက်င္းပသည့္ရက္မ်ားအတြက္ ခ်ီးျမႇင့္ေငြ အနည္းဆုံး (၂၁)
သိန္းကို ခံစားခဲ့သည္ဟု မွတ္ယူႏိုင္သည္။ ထို႔ျပင္ လႊတ္ေတာ္ေရးရာ 
ေကာ္မတီတာဝန္မ်ား ေဆာင္ရြက္သည့္အခါတြင္လည္း ခ်ီးျမႇင့္ေငြ 
မ်ား ခံစားခြင့္ရိွသည့္အတြက္ မႏၲေလးတုိင္းကုိယ္စားလွယ္ တစ္ဦးခ်င္းစီ 
သည္ ငါးႏွစ္တာအတြင္း ႏိုင္ငံ့ဘ႑ာေငြ ပ်မ္းမွ် က်ပ္သိန္း (၃၃၀) 
၀န္းက်င္စီ ရယူခံစားခဲ့သည္ဟုဆိုရမည္ ျဖစ္သည္။ 

လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ား၏ စြမ္းေဆာင္ရည္၊ လုပ္ေဆာင္ 
ခ်က္မ်ားကုိ တုိင္းတာရာတြင္ ထင္သာျမင္သာအရိွဆံုးသည္ လႊတ္ေတာ္ 
တြင္း ေမးခြန္းေမးျမန္းမႈ၊ အဆိုတင္သြင္းေဆြးေႏြးမႈႏွင့္ ဥပေဒျပဳမႈ 
အႀကိမ္ အေရအတြက္မ်ားျဖင့္ တိုင္တာျခင္းဟု ဆိုႏိုင္သည္။ 

ေမးခြန္းတစ္ခု က်ပ္ (၁၀) သိန္းေက်ာ္ တန္ဖိုးရွိ
ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 

အတြင္း လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားက ၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း 
(၁၃၇၇)ခုႏွင့္ ၾကယ္ပြင့္မျပေမးခြန္း (၅၇၅) ခု ေမးျမန္းခဲ့ေၾကာင္း 
လႊတ္ေတာ္ဆိုင္ရာ မွတ္တမ္းမ်ားတြင္ ေဖာ္ျပထားသည္။ ၾကယ္ပြင့္ျပ 
ေမးခြန္းဆိုသည္မွာ ေမးျမန္းလိုသည့္ ကိုယ္စားလွယ္က လႊတ္ေတာ္ 
သို႔ ေမးခြန္းႀကိဳတင္ထားရၿပီး ယင္းေမးခြန္းအေပၚ သက္ဆိုင္ရာက 
လႊတ္ေတာ္သို႔ လာေရာက္ကာ ျပန္လည္ေျဖၾကားရသည္။ ၾကယ္ပြင့္ 
မျပေမးခြန္းမွာမူ သက္ဆိုင္ရာက ကိုယ္စားလွယ္ထံ စာျဖင့္သာေပးပို႔ 
ေျဖၾကားႏိုင္ျခင္းျဖစ္သည္။ ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္္ေတာ္ 
ငါးႏွစ္တြင္မူ ၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း (၂၁၄၀) ခုအထိ ေမးျမန္းခဲ့သည္။

မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္တြင္ တစ္လလွ်င္ လစာ 
ခ်ီးျမႇင့္ေငြ က်ပ္ငါးသိန္းႏႈန္း ရယူခံစားေနသည့္ ကိုယ္စားလွယ္ (၇၆)
ဦးရွိရာ မႏၲေလးတိုင္း လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအတြက္ လစာ 
ေငြအျဖစ္ တစ္လလွ်င္ ႏိုင္ငံ့ဘ႑ာ က်ပ္သိန္း (၃၈၀) က်ခံေနရသည္။ 
တစ္ႏွစ္စာအတြက္ က်ပ္သိန္း (၄၅၆၀) ျဖစ္ၿပီး ငါးႏွစ္စာအတြက္ 
က်ပ္သိန္း (၂၂၈၀၀) ျဖစ္သည္။ 

အထက္ပါၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း (၁၃၀၀) ေက်ာ္ ေမးျမန္းခဲ့မႈႏွင့္ 
လစာေငြကုန္က်ခဲ့မႈ အခ်ဳိးခ်တြက္ခ်က္လွ်င္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
လႊတ္ေတာ္အတြင္း ေမးျမန္းသည့္ ၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း တစ္ခုခ်င္းစီ 
အတြက္ က်ပ္ (၁၇) သိန္းေက်ာ္ ကုန္က်ေနသည့္သေဘာျဖစ္သည္။ 
က်ပ္(၁၇)သိန္းေက်ာ္သည္ လူဦးေရငါးဦးရွိသည့္ မိသားစုတစ္စု 
အတြက္ အနည္းဆုံး ေျခာက္လခန႔္ စားဝတ္ေနေရးအတြက္ အသုံးျပဳ 
ရႏိုင္သည့္ ပမာဏလည္းျဖစ္သည္။ 

ထို႔အျပင္ ၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း (၁၃၀၀) ေက်ာ္ ေမးျမန္းခဲ့သည္ဟု 
ဆိုေသာ္လည္း ယင္းေမးခြန္းအမ်ားစုသည္ လမ္းေဖာက္၊ တံတား 
ေဆာက္၊ ေက်ာင္းျပဳျပင္၊ ေရတြင္းေရကန္တူးေဖာ္စသည့္ ေဒသ 
ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးႏွင့္ သက္ဆိုင္သည့္ ေမးခြန္းမ်ားျဖစ္သည္။ 

''ေမးခြန္းတစ္ခုက ၁၀ သိန္းေက်ာ္တန္ၿပီးေတာ့ ျပည္သူ႔အတြက္ 
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

အက်ဳိးမျဖစ္ဘူးဆို ဒါ Waste (ေလလြင့္ဆုံး႐ႈံးမႈ) ေလ။ အေလအလြင့္ 
လို႔ပဲေျပာရမယ္။ တစ္ခ်ဳိ႕ေသာ ေမးခြန္းမ်ားသည္ ရရင္လုပ္ေပးပါမယ္ 
ဆုိတ့ဲ သေဘာရိွတယ္။ ဒီမွာ လမ္းေလးေဖာက္ခ်င္ပါတယ္။ ဘတ္ဂ်က္ 
ရရင္ လုပ္ေပးမယ္ေပါ့။ ဒီမွာ မီးေလးဆင္ခ်င္ပါတယ္။ ဘတ္ဂ်က္ရရင္ 
လုပ္ေပးပါမယ္ဆိုတဲ့အေျဖနဲ႔ ေမးခြန္းလည္း အမ်ားႀကီးေတြ႕ရမွာျဖစ္ 
ပါတယ္။ အဲဒါမ်ဳိးက်ေတာ့လည္း တန္ဖိုးရွိတဲ့ေမးခြန္း မဟုတ္ေတာ့ 
ဘူးေလ""ဟု လက္ရိွ ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတုိင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္၊ 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားစိစစ္ေရးေကာ္မတီဥကၠ႒၊ မိုးကုတ္ 
ၿမိ ႕ဳနယ္ အမွတ္ (၂) တုိင္းလႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ ဦးေစာေသာင္းတင္ 
က မွတ္ခ်က္ျပဳသည္။ 

ေမးခြန္းတစ္ခု၏ တန္ဖိုးဟူသည္ ေငြေၾကးျဖင့္ တြက္ခ်က္မႈအျပင္ 
ျပည္သူအပၚအက်ဳိးရွိမည့္ ေမးခြန္း၊ အစိုးရေဆာင္ရြက္ေပးႏိုင္မည့္ 
ေမးခြန္းမ်ဳိးျဖစ္လွ်င္ တန္ဖိုးရွိသည့္ေမးခြန္းဟု ေယဘုယ်သတ္မွတ္ 
ႏိုင္ေၾကာင္း ၎ကဆိုသည္။ 

''ဌာနဆုိင္ရာတစ္ခုရဲ႕ လုပ္သင့္လုပ္ထုိက္တ့ဲဟာကုိ ေရးႀကီးခြင္က်ယ္ 
လုပ္ၿပီးေတာ့ ေမးေနရတယ္ဆိုရင္လည္း တန္ဖိုးကက်တယ္လို႔ 
ထင္ပါတယ္""ဟု ၎က ေျပာသည္။

ငါးႏွစ္တာအတြင္း လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ား တင္ျပလာ 
သည့္ ေမးခြန္းမ်ားကုိ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ားစိစစ္ေရးေကာ္မတီ 
က စိစစ္သုံးသပ္ၿပီး ေမးသင့္ မေမးသင့္ ဆုံးျဖတ္ေပးရေၾကာင္း၊ 
တင္ျပလာသည့္ ေမးခြန္းမ်ားအနက္ ျပည္ေထာင္စုမွလုပ္ကုိင္ေနသည့္ 
ေမးခြန္းမ်ားျဖစ္လွ်င္ တိုင္းေဒသႀကီး၌ေမး၍မရသျဖင့္ ပယ္ခ်ျခင္း၊ 
အစိုးရအေပၚ ပြတ္တိုက္မႈျဖစ္ေစမည့္ ေမးခြန္းမ်ဳိးဟု သတ္မွတ္လွ်င္ 
လည္း ပယ္ခ်ျခင္းမ်ားရွိေၾကာင္း၊ ထို႔အျပင္ ေရးရာေကာ္မတီက 
ခြင့္ျပဳလိုက္ေသာ္လည္း လႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒မွ ပယ္ခ်သည့္ ေမးခြန္းမ်ား 
လည္းရွိခဲ့ေၾကာင္း ယင္းေကာ္မတီဝင္အခ်ဳိ႕က ဆိုသည္။ 

''သာဓက ေျပာပါမယ္။ မိုးကုတ္ၿမိဳ႕အေနနဲ႔ ေက်ာက္မ်က္ဥပေဒ 
ရွိပါတယ္။ ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒအရ ရက္ေပါင္း ၉၀ အတြင္းမွာ 
နည္းဥပေဒဆြဲရပါတယ္။ ဒါေပမယ့္ ႏွစ္ႏွစ္ေလာက္ရွိၿပီ နည္းဥပေဒ 
က ျဖစ္မလာဘူး။ အဲဒါကို ကြၽန္ေတာ္တို႔က ေမးလိုက္လို႔ရွိရင္ ကိုယ့္ 
အစိုးရကိုပဲ ပြတ္တိုက္တဲ့ဟာမ်ဳိး ျဖစ္သြားမွာစိုးလို႔ အဲဒါမ်ဳိးက်ေတာ့ 
ထိန္းသိမ္းပါတယ္။ ေမးခ်င္ေသာ္လည္း ထိန္းသိမ္းခ့ဲၾကတယ္ေပါ့ေနာ္"" 

ဟု ေရးရာေကာ္မတီဥကၠ႒ ဦးေစာေသာင္းတင္က ရွင္းျပသည္။ 
မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္တြင္ ေမးျမန္းခဲ့သည့္ က်ပ္သိန္းဆယ္ခ်ီ 

တန္ေသာ ေမးခြန္းအမ်ားစုသည္ ေက်ာင္းေဆာက္၊ လမ္းေဖာက္ႏွင့္ 
တံတားျပင္ရန္ေတာင္းခံသည့္ ေမးခြန္းမ်ားျဖစ္ၾကေသာ္လည္း တိုင္း 
လႊတ္ေတာ္၏ပုံရိပ္ကို ျမင့္တက္ေစႏိုင္သည့္ ေမးခြန္းအခ်ဳိ႕လည္း 
ေမးျမန္းမႈ ရွိခဲ့ပါသည္။

''ျပင္ဦးလြင္ၿမိဳ႕နယ္ ၂၁ မိုင္ရြာမွ သုံးေတာင္ရြာအထိ ဧက 
တစ္ေသာင္း ဆီလီကြန္ၿမိဳ႕ျပတိုးခ်ဲ႕စီမံကိန္း IT City ၏ စီမံကိန္း 
လုပ္ငန္းရည္ရြယ္ခ်က္၊ ရည္မွန္းခ်က္၊ လက္ရွိအေျခအေန"" ေမးခြန္း၊ 
မန္းစည္ပင္၏ ပုဂၢလိကက႑ႏွင့္ ရင္းႏီွးျမႇဳ ပ္ႏံွမႈမ်ားျဖစ္ေသာ ငွားရမ္း 
ျခင္းလုပ္ငန္းမ်ားတြင္ ငွားရမ္းခႏႈန္းထားမ်ားကုိ ယခုေခတ္ႏွင့္ေလ်ာ္ညီ 
ေသာႏႈန္းထားမ်ား ျပင္ဆင္ခ်ဳပ္ဆိုရန္"" ေမးခြန္း၊ ''မန္းစည္ပင္ 
နယ္နိမိတ္အတြင္း ယာဥ္ေၾကာၾကပ္တည္းမႈအေပၚ ႀကိဳတင္စီမံ 
ျပင္ဆင္ထားသည့္အေနျဖင့္ အမ်ားပိုင္ဘတ္စ္ကားမ်ား ေျပးဆြဲရန္ 
ရွိမရွိ"" ေမးခြန္း၊ ''အားကစားအေယာင္ေဆာင္ ငါးမန္းေလာင္းကစား 
ဂိမ္းမ်ား ေပါမ်ားေနသည့္ကိစၥကို မည္သို႔ေျဖရွင္းမည္ကို သိလို 
ေၾကာင္း""စသည့္ ေမးခြန္းမ်ားသည္ အမ်ားျပည္သူအက်ဳိးစီးပြားကို 
ေရွး႐ႈေသာေမးခြန္းမ်ားဟုဆိုႏိုင္သည္။ 

လႊတ္ေတာ္တြင္း ေမးခြန္းအမ်ားဆုံးေမးသူႏွင့္ ေမးခြန္းမေမးသည့္ 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ား

လႊတ္ေတာ္ဆုိင္ရာ သတ္မွတ္ခ်က္မ်ားအရ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ 
တစ္ဦးသည္ ပံုမွန္အစည္းအေဝးတစ္ႀကိမ္လွ်င္ အမ်ားဆံုး ၾကယ္ပြင့္ျပ 
ေမးခြန္း (၁၀) ခုအထိ ေမးခြင့္ရွိသည္။ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
လႊတ္ေတာ္တြင္ ေမးခြန္းအေရအတြက္ အမ်ားဆုံးေမးျမန္းသူမ်ား 
သည္ ျပည္ခိုင္ၿဖိဳးပါတီကိုယ္စားျပဳ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္မ်ားျဖစ္ 
ၿပီး သာစည္ၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၁) ကိုယ္စားလွယ္ ဦးမိုးျမင့္သိန္းက 
ေမးခြန္း (၁၄၃) ခု၊ သာစည္ၿမိဳ႕နယ္အမွတ္ (၂) ကိုယ္စားလွယ္ 
ဦးစံထြန္းက ေမးခြန္း (၁၁၀) ခု၊ မိတၳီလာၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၁) ကိုယ္စား 
လွယ္ ဦးေအာင္ေက်ာ္မိုးက ေမးခြန္း (၁၀၄) ခုျဖင့္ အမ်ားဆုံး ေမးျမန္း 

စာမ်က္ႏွာ ၄ သို႔
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

ခဲ့သည္။
ဒီခ်ဳပ္ပါတီကိုယ္စားလွယ္မ်ားအနက္ ေမးခြန္းအမ်ားဆုံး ေမးျမန္း 

သည့္ ကုိယ္စားလွယ္မ်ားသည္ ဦးမင္းေအာင္ (ျမစ္သား-၁)၊ ဦးရဲမင္းဦး 
(ပုသိမ္ႀကီး-၂)၊ ဦးေက်ာ္စိုးႏိုင္ (ငါန္းဇြန္-၂) တို႔ျဖစ္ၿပီး ၎တို႔သည္ 
လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း ငါးႏွစ္နီးပါးကာလအတြင္း တစ္ဦးလွ်င္ ေမးခြန္း 
(၅၀) မွ (၆၆) ခုအထိ ေမးျမန္းခဲ့သည္။ 

ထို႔ျပင္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္ငါးႏွစ္တာသက္တမ္း 
အတြင္း ေမးခြန္းတစ္ႀကိမ္မွ် ေမးျမန္းျခင္းမရွိေသာ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ားလည္း ရွိသည္။ အဆိုပါ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
မ်ားသည္ ဒီခ်ဳပ္ပါတီကိုယ္စားျပဳ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားျဖစ္သည္။

မတၱရာၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၁) တိုင္းလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
ဦးေမာင္ေမာင္ေအး၊ ၀မ္းတြင္းၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၂) တိုင္းလႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္ ဦးေအာင္သူႏွင့္ ေက်ာက္ဆည္ၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၂)
တိုင္းလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ ဦးေအာင္ၾကည္တို႔သည္ ငါးႏွစ္တာ 
ကာလ လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝးက်င္းပသည့္ ရက္ေပါင္း (၁၄၀) 
ေက်ာ္အတြင္း လႊတ္ေတာ္၌ တစ္ႀကိမ္တစ္ခါမွ် ေမးခြန္းေမးျမန္းမႈ 
မရွိခဲ့ေပ။

၎တို႔သုံးဦးအနက္ ဦးေအာင္ၾကည္သည္ ၂၀၁၉ ဇူလိုင္လ 
အတြင္း မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးအစိုးရအဖြဲ႕၊ လူဝင္မႈႀကီးၾကပ္ေရးႏွင့္ 
လူ႔စြမ္းအားအရင္းအျမစ္၀န္ႀကီးဌာန ၀န္ႀကီးအျဖစ္ ခန႔အ္ပ္ခံရသည္။ 

တစ္ႏွစ္လွ်င္ အဆိုေလးခု 
ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္၏ ပထမဆုံး 

အဆုိသည္ ''အစုိးရအကူးအေျပာင္းကာလမ်ားအတြင္း အမ်ားျပည္သူ 
ႏွင့္သက္ဆိုင္သည့္ ဧရိယာက်ယ္ဝန္းေသာ ေျမကြက္မ်ား၊ ပလပ္ေျမ 
မ်ားအား လူပုဂၢိဳလ္အမည္မ်ားျဖင့္ ေျမေနရာခ်ထားေပးမႈမ်ားအား 
ျပန္လည္စိစစ္၍ အမ်ားျပည္သူအက်ဳိးအတြက္ စနစ္တက် စီမံခန႔္ခြဲ 
ေဆာင္ရြက္ႏိုင္ေရး"" တိုက္တြန္းသည့္အဆိုျဖစ္သည္။

ယင္းအဆိုေၾကာင့္ မႏၲေလးတိုင္းအတြင္း ျပည္ခိုင္ၿဖိဳးအစိုးရ 
လက္ထက္ တရားမဝင္ လက္သိပ္ထိုး၍ ေျမဧကမ်ားစြာကို အစိုးရႏွင့္ 
နီးစပ္သူမ်ားထံ ခ်ထားေပးသည့္ ျဖစ္စဥ္မ်ားကို တိုင္းအစိုးရက 
ျပန္လည္စိစစ္ခဲ့ရသည္။ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္ ဦးေဆာင္သည့္ 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး အစိုးရအဖြဲ႕၏ထုတ္ျပန္ခ်က္အရ အစိုးရ 
အကူးအေျပာင္းကာလ ၂၀၁၆ ဇန္နဝါရီ (၁) ရက္မွ မတ္လ (၃၀) ရက္ 
အတြင္း မႏၲေလးၿမိဳ႕ေပၚ ရွိ အစိုးရစီမံခန႔္ခြဲပိုင္ခြင့္ရွိေသာ ေျမမ်ား၊ 
အမ်ားျပည္သူပုိင္ေျမမ်ားကုိ ျပည္ခုိင္ၿဖိဳးအစုိးရက ၎တုိ႔ႏွင့္နီးစပ္သူ 
မ်ားထံ လႊဲေျပာင္းခ်ထားေပးခဲ့မႈမ်ား အမ်ားအျပားရွိခဲ့ၿပီး ေျမကြက္ 
ေပါင္း ၇၂ ကြက္၊ ေျမ ၁၆၆ ဧကေက်ာ္အထိ ရွိခဲ့သည္ဟုဆိုသည္။ 
အဆုိပါ ေျမကြက္ခ်ထားေပးမႈမ်ားအနက္ လူတစ္ဦးတည္းသုိ႔ ေျမဧက 
အလြန္မ်ားစြာ ခ်ထားေပးျခင္းမွာ ေလးဦးအထိရွိသည္ဟုဆိုသည္။

သို႔ေသာ္ အထက္ပါ အဆိုႏွင့္ပတ္သက္၍ ပုဂၢလိကသို႔ ခ်ထားေပး 
ခဲ့သည့္ ေျမကြက္မ်ားမည္မွ်အထိ ျပန္လည္သိမ္းယူ ၿပီးစီးၿပီဆိုသည့္ 
ေနာက္ဆုံးအေျခအေနကိုမူ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး အစိုးရအဖြဲ႕က 
သတင္းထုတ္ျပန္ျခင္း မရွိေတာ့ပါ။

''အမ်ားျပည္သူ လုံၿခဳံစိတ္ခ်စြာသြားလာႏိုင္ေရးႏွင့္ ခိုးမႈ၊ မုဒိမ္းမႈ၊ 
လုယက္မႈမ်ား ေလ်ာ့နည္းပေပ်ာက္ေစေရးအတြက္ မႏၲေလးတိုင္း 
ေဒသႀကီးအစိုးရအဖြဲ႕မွ အထူးအေလးေပး ေဆာင္ရြက္ရန္""၊ ''မႏၲေလး 
တိုင္းအတြင္းရွိ တရား႐ုံးမ်ားကို တရားစီရင္ေရးဆိုင္ရာကိစၥမ်ားႏွင့္ 

ပတ္သက္၍ ယခုထက္ ပိုမိုထိန္းကြပ္ႀကီးၾကပ္ေပးရန္""၊ ''မႏၲေလးတိုင္း 
အတြင္း တရားဝင္ေဆးကုသခြင့္ လိုင္စင္မရွိဘဲ ဥပေဒမဲ့ ေဆးကုသ 
ေနမႈမ်ားအား စစ္ေဆးၾကပ္မတ္အေရးယူေပးရန္""စသည့္ အစိုးရ 
အား တိုက္တြန္းသည့္ အဆိုမ်ားကိုလည္း လက္ရွိဒုတိယအႀကိမ္ 
လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းငါးႏွစ္အတြင္း တင္သြင္းခ့ဲသည္ကုိ ေတြ႕ရသည္။

ဒုတိယႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
အတြင္း အဆို (၆၄) ခု တင္သြင္းခဲ့ၿပီး လႊတ္ေတာ္မွ အတည္ျပဳသည့္ 
အဆို (၂၀) ခု၊ မွတ္တမ္းတင္ခဲ့သည့္အဆို ကိုးခု၊ အတည္မျပဳသည့္ 
အဆိုသုံးခု၊ ႐ုတ္သိမ္းအဆိုတစ္ခု၊ ဆိုင္းငံ့အဆို ခုနစ္ခု၊ ေမးခြန္း 
ေျပာင္းအဆိုေလးခု၊ ခြင့္မျပဳအဆို (၂၀) ခု ျဖစ္ေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္ 
ကုိယ္စားလွယ္မ်ားစိစစ္ေရးေကာ္မတီမွ လႊတ္ေတာ္သို႔တင္သြင္းသည့္ 
အစီရင္ခံစာတြင္ ပါရွိသည္။

ၿပီးခဲ့သည့္ ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
အတြင္း အဆို (၁၀၅) ခု တင္သြင္းခဲ့ၿပီး အဆို (၈၆) ခု အတည္ျပဳႏိုင္ 
ခဲ့ေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္မွတ္တမ္းမ်ားတြင္ ေဖာ္ျပထားသည္။ 

လက္ရွိလႊတ္ေတာ္ သက္တမ္းအတြင္း ခြင့္မျပဳေသာအဆိုမ်ား 
သည္ ၂၀၀၈ ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒႏွင့္ ၿငိစြန္းႏိုင္သည့္အဆိုမ်ား၊ 
အစုိးရကုိ ပြတ္တုိက္ေစမည့္ အဆုိမ်ဳ းိမ်ားျဖစ္ေၾကာင္း ယင္းေကာ္မတီ 
ဥကၠ႒ ဦးေစာေသာင္းတင္က ရွင္းျပသည္။ 

မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္တြင္း ေမးခြန္းႏွင့္ အဆိုမ်ား 
ေမးျမန္းေဆြးေႏြးရာတြင္ ပါတီအႀကီးအကဲလည္းျဖစ္၊ တုိင္းလႊတ္ေတာ္ 
ကုိယ္စားလွယ္လည္းျဖစ္သည့္ တုိင္းေဒသႀကီး၀န္ႀကီးခ်ဳ ပ္က ကုိယ္တုိင္ 
၀င္ေရာက္စြက္ဖက္ျခင္းမ်ဳိး မရွိေသာ္လည္း မီးစင္ၾကည့္ကရသည့္ 
အေနအထားမ်ဳိးျဖစ္ေၾကာင္း ဦးေစာေသာင္းတင္က ဖြင့္ဟသည္။ 

''သူတို႔ မ်က္ႏွာညိဳမယ့္ဟာကိုေတာ့ ကြၽန္ေတာ္တို႔ မေမးရဲပါဘူး 
ခင္ဗ်ာ။ အဘေခတ္ကလိုေပါ့။ အဘ ရာသီဥတုေကာင္းတယ္ေဟ့ဆို 
ေျပာစရာရွိတာ ေျပာေျပာ၊ အဘ ရာသီဥတုမေကာင္းဘူးဆိုရင္ အဲဒီ 
ေရွ႕ကကို ျဖတ္မေလွ်ာက္ရဲေတာ့ဘူး။ ေဆးလိပ္ျပာခြက္နဲ႔ အေပါက္ခံ 
ရမယ္ဆိုတဲ့သေဘာ။ အရင္တုန္းကေပါ့။ အခုေခတ္ေတာ့ အဲဒီ 
ေလာက္ မဆိုးပါဘူး။ ဒါေပမယ့္ အရိပ္သုံးပါးေတာ့ သိရပါတယ္ 
ခင္ဗ်ာ""ဟု ၎က ေျပာသည္။ 

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္း လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းအတြင္း 
အဆိုတင္သြင္းသူ (၁၂) ဦး ရွိခဲ့ၿပီး ယင္း (၁၂) ဦးစလုံးသည္ ဒီခ်ဳပ္ပါတီ 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ားျဖစ္သည္။ အဆိုအမ်ားဆုံးတင္သြင္းသူသည္ 
ခ်မ္းျမသာစည္ၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၁) တိုင္းကိုယ္စားလွယ္ ဦးတင္ေအာင္ 
ျဖစ္ၿပီး ၎က အဆိုေျခာက္ခုအထိ တင္သြင္းခဲ့သည္။ ထို႔အျပင္ 
ဦးျမင့္ေအာင္မိုး (ခ်မ္းျမသာစည္-၂)၊ ဦးလႈိင္ဝင္း (စဥ့္ကိုင္-၂)၊ 
ဦးေအာင္မင္း (ျပင္ဦးလြင္-၁)၊ ေဒါက္တာညီမင္းဟန္ (ေအာင္ေျမသာစံ-၁)၊ 
ေဒါက္တာေက်ာ္ဦး (ေအာင္ေျမသာစံ-၂)၊ ဦးျမင့္ေဆြ (အမရပူရ-၂)၊ 
ဦးမင္းမင္း (မတၱရာ-၂)၊ ဦးခ်မ္းေျမ့ (ျမင္းၿခံ-၁)၊ ဦးခ်စ္မင္းသိန္း 
(မလႈိင္-၁)၊ ေဒၚသီတာၿငိမ္း (မလႈိင္-၂)ႏွင့္ ေဒၚသင္းျမျမသင္း 
(ျမစ္သား-၂) တို႔ကလည္း အဆိုတင္သြင္းမႈရွိခဲ့သည္။ 

လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း ငါးႏွစ္အတြင္း အတည္ျပဳအဆို (၂၀) ခု 
ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ တစ္ႏွစ္လွ်င္ အဆိုေလးခု တင္သြင္းႏိုင္ခဲ့သည္ဟု 
ဆိုရမည္ျဖစ္သည္။ ယင္းအဆိုမ်ားအနက္ ထက္ဝက္ခန႔္သည့္ 
ဘ႑ာေငြအရအသုံးဆိုင္ရာဥပေဒမ်ား အတည္ျပဳေပးရန္ တင္သြင္း 

စာမ်က္ႏွာ ၅ သို႔
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

သည့္ အဆိုမ်ားျဖစ္သည္။ 

ဥပေဒေျခာက္ခုသာ ျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့ေသာ လႊတ္ေတာ္
လႊတ္ေတာ္၏အဓိကတာဝန္သည္ ဥပေဒျပဳေရး ျဖစ္ေသာ္လည္း 

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္အေနျဖင့္ ဥပေဒ 
ေရးဆြဲျပ႒ာန္းႏိုင္မႈ အားနည္းခဲ့ေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
မ်ား စိစစ္ေရးေကာ္မတီ၏ ငါးႏွစ္တာအစီရင္ခံစာတြင္ ေထာက္ျပ 
ထားသည္။ 

ျပင္ဆင္ခဲ့သည့္ဥပေဒႏွစ္ခု၊ အသစ္ျပ႒ာန္းခဲ့သည့္ ဥပေဒေလးခု 
သာရွိခဲ့ၿပီး သက္တမ္ ငါးႏွစ္အတြင္း စုစုေပါင္း ဥပေဒေျခာက္ခုကို 
သာ ျပင္ဆင္ျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့သည္။ (ႏွစ္စဥ္ မျဖစ္မေန ေရးဆြဲျပ႒ာန္း 
ေသာ ဘ႑ာေငြအရအသံုးဆုိင္ရာ ဥပေဒ(ဘတ္ဂ်က္ဥပေဒ)၊ ေဒသႏၲရ 
စီမံကိန္းဥပေဒမ်ားကိုမူ ယခုစာရင္းတြင္ ထည့္သြင္းတြက္ခ်က္ထား 
ျခင္း မရွိပါ၊)

လက္ရွိလႊတ္ေတာ္၏ ဥပေဒျပ႒ာန္းႏိုင္မႈ အားနည္းျခင္းသည္ 
ပထမအႀကိမ္လႊတ္ေတာ္ သက္တမ္းအတြင္း ဥပေဒ (၄၂) ခုအထိ 
ျပ႒ာန္းၿပီးျဖစ္၍ ထပ္မံမျပ႒ာန္းျခင္း၊ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားမွ ဥပေဒျပဳ 
ရန္ စိတ္ဝင္စားမႈအားနည္းျခင္း၊ ဥပေဒေရးဆြဲႏိုင္သည့္ အတတ္ပညာ 
နည္းပါးျခင္းတုိ႔ေၾကာင့္ျဖစ္ေၾကာင္း မႏၲေလးတုိင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ 
ဥပေဒျပဳေရးဆိုင္ရာေကာ္မတီဥကၠ႒၊ ခ်မ္းျမသာစည္ၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ 
(၁) တိုင္းလႊတ္ေတာ္ ကိုယ္စားလွယ္ ဦးတင္ေအာင္က ေျပာသည္။ 

''ဥပေဒတစ္ခုျပဳဖို႔အတြက္ေတာင္မွ သူတို႔ (လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စား 
လွယ္မ်ား)မွာ တာဝန္မရွိသလိုလိုမ်ား ထင္သလားလို႔ ကိုယ့္စိတ္ထဲမွာ 
ေတြးမိတယ္ဗ်ာ။ ကိုယ့္အေတြးပါ။ အားလုံးက ဘာပဲစဥ္းစားေနၾက 
သလဲလုိ႔ေမးရင္ ဖြ႕ံၿဖိဳးေရးလုပ္ငန္းကုိပဲသာလွ်င္ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ 
ေတြရဲ႕လုပ္ငန္းလို႔ စိတ္ထဲမွာထင္ေနၾကတာ""ဟု ဦးတင္ေအာင္က 
ဆိုသည္။ 

ဥပေဒေရးဆြဲရန္အတြက္ ဥပေဒသမားမ်ားပင္လွ်င္ ေျဖာင့္တန္း 
ေအာင္ေရးႏိုင္ရန္ခက္ခဲၿပီး ဥပေဒေရးနည္းအတတ္ပညာကို ပံ့ပိုးေပး 

ႏိုင္သည့္ အဖြဲ႕အစည္းမ်ားလည္းမရွိေၾကာင္း ၎က ထပ္ေလာင္း 
ေျပာဆိုသည္။ 

လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္တစ္ဦးအတြက္ အဓိကတာဝန္သုံးရပ္ 
ရွိၿပီ ျပည္သူကိုယ္စားျပဳေမးခြန္းအဆိုမ်ား ေမးျမန္းတင္သြင္းရန္ 
(သို႔မဟုတ္) ေမးျမန္းတင္သြင္းျခင္းမျပဳဘဲ ေဒသတြင္း လိုအပ္ခ်က္ 
မ်ား ျဖည့္ဆည္းေပးရန္၊ အစိုးရအဖြဲ႕ကို ထိန္းေက်ာင္းႏိုင္ရန္အတြက္ 
ဘတ္ဂ်က္စီမံခန႔ခ္ြရဲန္ႏွင့္ ဥပေဒျပဳရန္စသည္တုိ႔ျဖစ္ေၾကာင္း မႏၲေလး 
တိင္ုးေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ လံုၿခံဳေရး၊ စီမံခန႔ခ္ြေဲရးႏွင့္ စည္ပင္သာယာ 
ေရးေကာ္မတီဥကၠ႒၊ခ်မ္းျမသာစည္ၿမိဳ႕နယ္ မဲဆႏၵနယ္ အမွတ္ (၂) 
ကိုယ္စားလွယ္ ဦးျမင့္ေအာင္မိုးက ရွင္းျပသည္။ 

မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္ သက္တမ္းငါးႏွစ္အတြင္း ဥပေဒ 
ေျခာက္ခုကိုသာ ျပင္ဆင္ေရးဆြဲ ျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့ေသာ္လည္း ဥပေဒျပဳ 
ေရးအပိုင္း အားနည္းသည္ဟု မယူဆေၾကာင္း ဦးျမင့္ေအာင္မိုးက 
ေျပာသည္။

''ဥပေဒျပဳေရးအပိုင္းမွာ အားနည္းလားလို႔ေျပာရင္ေတာ့လည္း 
အားနည္းတယ္လို႔ေတာ့ မယူဆဘူး။ တျခား တိုင္းနဲ႔ျပည္နယ္ေတြနဲ႔ 
ေတာ့ မယွဥ္ဘူး။ မႏၲေလးတိုင္းအေနနဲ႔ ျပည္သူအက်ဳိးအတြက္ 
ပိုျဖစ္ေစမယ့္ဥပေဒေတြ ျပ႒ာန္းခဲ့တယ္။ ေနာက္ထပ္လည္း ျပ႒ာန္း 
မယ့္ဥပေဒေတြရွိေတာ့ အမ်ားအျမင္ေတာ့ ဥပေဒျပဳၿပီးသားက 
ေျခာက္ခုေလာက္ပဲဆိုေပမယ့္ ျပည္သူေတြ အဆင္ေျပေစမယ့္ဟာ 
ေတြျဖစ္လို႔ အရမ္းအားနည္းတယ္လို႔ မယူဆဘူး""ဟု ၎ကဆိုသည္။ 

တိုင္းလႊတ္ေတာ္ကျပ႒ာန္းလိုသည့္ ဥပေဒသည္ ျပည္ေထာင္စု 
ႏွင့္ မဆန႔္က်င္ေစရန္အတြက္ ျပည္ေထာင္စုဥပေဒကို ေစာင့္ဆိုင္း 
ေနရျခင္းမ်ဳ းိလည္းရိွသျဖင့္ အတည္ျပဳျပ႒ာန္းႏုိင္မႈနည္းေနျခင္းလည္း 
ျဖစ္ေၾကာင္း ၎ကေျပာသည္။

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
အတြင္း ျပင္ဆင္ခဲ့သည့္ဥပေဒမ်ားသည္ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္ 

စာမ်က္ႏွာ ၆ သို႔
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မႏၲေလးၿမိဳ႕ေတာ္ စည္ပင္သာယာေရးဥပေဒကို ျပင္ဆင္သည့္ ဥပေဒ 
ႏွင့္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး ယစ္မ်ဳိးခြန္ေကာက္ခံေရးဥပေဒကို 
ျပင္ဆင္သည့္ ဥပေဒတို႔ျဖစ္သည္။ အသစ္ေရးဆြဲ ျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့သည့္ 
ဥပေဒမ်ားသည္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး ေျမယာခြန္ဥပေဒ၊ မႏၲေလး 
တိုင္းေဒသႀကီး ခရီးသြားလုပ္ငန္းဥပေဒ၊ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
စည္ပင္သာယာေရးအဖြဲ႕မ်ား ဥပေဒႏွင့္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
အေသးစားႏွင့္ လက္လုပ္လက္စား ေက်ာက္မ်က္ရတနာဥပေဒတို႔ 
ျဖစ္သည္။ 

နည္းဥပေဒအေနျဖင့္ မႏၲေလးၿမိဳ႕ေတာ္ စည္ပင္သာယာေရး 
ေကာ္မတီ ေရြးေကာက္တင္ေျမႇာက္ျခင္းဆိုင္ရာ နည္းဥပေဒကို 
ျပင္ဆင္သည့္ နည္းဥပေဒတစ္ခုတည္းသာ ျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့သည္။ 

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတုိင္းလႊတ္ေတာ္အေနျဖင့္ အဆုိ၊ ေမးခြန္း 
မ်ားျဖင့္ ျပည္သူ႔အသံထင္ဟပ္ေစျခင္း၊ အစိုးရအေပၚ အျပန္အလွန္ 
ထိန္းေက်ာင္းျခင္းမ်ား လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ခဲ့ေသာ္လည္း ယခုထက္ပိုမို၍ 
ဥပေဒမ်ား ေရးဆြဲျပ႒ာန္းသင့္သည္ဟု လႊတ္ေတာ္ ကိုယ္စားလွယ္ 
မ်ားစိစစ္ေရးေကာ္မတီအဖြဲ႕ဝင္ ႏြားထိုးႀကီးၿမိဳ႕နယ္ အမွတ္ (၁) တိုင္း 
ကိုယ္စားလွယ္ ေဒၚ ၿငိမ္းသက္ႏြယ္က လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝးတြင္ 
ေျပာသည္။ 

''ျပည္သူမ်ား၏ အက်ဳိးစီးပြားကို ကာကြယ္ႏိုင္ေသာ ျပည္သူကို 
အေထာက္အကူျပဳေသာ၊ ျပည္သူတို႔၏ရပိုင္ခြင့္၊ လုပ္ပိုင္ခြင့္ကို ပိုမို 
ရရွိေစေသာ ဥပေဒမ်ားအား ယခုထက္ပိုမို၍ ျပ႒ာန္းျခင္းႏွင့္ ျပ႒ာန္း 
ၿပီးေသာဥပေဒမ်ားကုိ ေခတ္ကာလႏွင့္ေလ်ာ္ညီစြာ ျပင္ဆင္ေဆာင္ရြက္ 
ျခင္းကို ဒီထက္ပိုၿပီး ျပင္ဆင္ေဆာင္ရြက္သင့္ေၾကာင္း အႀကံျပဳ 
တင္ျပပါတယ္""ဟု ၎ကဆိုသည္။ 

ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ ငါးႏွစ္ 
သက္တမ္းတြင္ ဘတ္ဂ်က္ဥပေဒ (၁၃) ခု အပါအဝင္ ဥပေဒ (၄၂) ခု 
ေရးဆြဲအတည္ျပဳျပ႒ာန္းခဲ့ၿပီး နည္းဥပေဒ (၃၉) ခုကိုလည္း ျပ႒ာန္း 
ႏိုင္ခဲ့ေၾကာင္း လႊတ္ေတာ္မွတ္တမ္းမ်ားတြင္ ေဖာ္ျပထားသည္။ 

၂၀၀၈ ဖြဲ႕စည္းပုံ အေျခခံဥပေဒ၊ ပုဒ္မ ၁၈၈ တြင္ တိုင္းေဒသႀကီး 
ႏွင့္ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္မ်ားသည္ ဇယား (၂) တြင္ ပါဝင္ေသာ ဥပေဒ 
ျပဳစာရင္းပါကိစၥရပ္မ်ားႏွင့္စပ္လ်ဥ္း၍ တိုင္းေဒသႀကီး သို႔မဟုတ္ 
ျပည္နယ္တစ္ဝန္းလံုးအတြက္ ေသာ္လည္းေကာင္း၊ တစ္စိတ္တစ္ေဒသ 
အတြက္ ေသာ္လည္းေကာင္း အာဏာသက္ေရာက္ေစရန္ ဥပေဒျပဳ 
ခြင့္ရွိသည္ဟု ေဖာ္ျပထားသည္။

ပထမအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
အတြင္း ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံဥပေဒ ဇယား (၂) ပါ တိုင္းေဒသႀကီးႏွင့္ 
ျပည္နယ္ဥပေဒျပဳစာရင္းအရ တိုင္းလႊတ္ေတာ္မွ ဥပေဒျပဳႏိုင္သည့္ 
က႑ (၄၁) ခုသာ ရွိခဲ့သည္။ သို႔ေသာ္ ၂၀၁၅ တြင္ ဖြဲ႕စည္းပုံအေျခခံ 
ဥပေဒကို ျပင္ဆင္ခဲ့ရာ ဇယား(၂) ပါ တိုင္းေဒသႀကီးႏွင့္ ျပည္နယ္ 
ဥပေဒျပဳစာရင္းတြင္ တိုင္းေဒသႀကီးႏွင့္ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္မ်ားမွ 
ဥပေဒျပဳႏိုင္သည့္က႑ (၇၅) ခုအထိ ရွိလာသည္။ 

ဖြဲ႕စည္းပုံ အေျခခံဥပေဒပါ ျပဌာန္းခ်က္မ်ားအရ မႏၲေလးတိုင္း 
ေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္အေနျဖင့္ ဥပေဒသစ္မ်ား ေရးဆြဲျပ႒ာန္းႏိုင္ 
သည့္က႑မ်ားစြာ က်န္ရိွေနေသးေသာ္လည္း ျပည္ေထာင္စုမွ ေရးဆြဲ 
သည့္ဥပေဒမ်ားတြင္ တုိင္းႏွင့္ျပည္နယ္အစုိးရမ်ားအတြက္ လုပ္ကုိင္ခြင့္ 
ခ်န္မထားသျဖင့္ ဥပေဒသစ္ေရးဆြဲရန္ အခက္ခဲမ်ားလည္းရွိေၾကာင္း 
ဦးတင္ေအာင္က ေျပာသည္။ 

''သက္ႀကီးဘိုးဘြားေတြနဲ႔ ပတ္သက္တဲ့ကိစၥ၊ တိုင္းေဒသႀကီးနဲ႔ 

ျပည္နယ္ေတြမွာ လုပ္ပိုင္ခြင့္ရွိတယ္၊ ေရးပိုင္ခြင့္ရွိတယ္။ ဒါေပမယ့္ 
ျပည္ေထာင္စုက ျပ႒ာန္းတဲ့ဥပေဒထဲမွာ တိုင္းေဒသႀကီးနဲ႔ ျပည္နယ္ 
အစိုးရအဖြဲ႕ဟာ အႀကံေပး႐ုံေလာက္ပဲ ေပးထားၿပီးေတာ့ ဘာေတြ 
လုပ္ရမယ္၊ ဘာေတြလုပ္သင့္တယ္ဆိုတာနဲ႔ ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ 
လုပ္ပိုင္ခြင့္မခ်န္ခဲ့ဘူး။ အဲဒီေတာ့ သူတို႔လည္း မလုပ္တတ္ဘူး။ ဒီက 
လည္း ေရးဆြဲလို႔မရဘူးျဖစ္သြားတယ္""ဟု ဦးတင္ေအာင္က ဥပမာ 
ေပးသည္။ 

အစိုးရအဖြဲ႕အေပၚ   ေစာင့္ၾကည့္ထိန္းေက်ာင္းႏိုင္မႈ
တိုင္းအစိုးရအဖြဲ႕မွ လႊတ္ေတာ္သို႔တင္သြင္းသည့္ ဘ႑ာေငြအရ 

အသံုးဆုိင္ရာ ဥပေဒမ်ား၊ ေဒသႏၲရစီမံကိန္းဥပေဒမ်ားအေပၚ လႊတ္ေတာ္ 
ကုိယ္စားလွယ္မ်ားက ေဝဖန္ေထာက္ျပ ေဆြးေႏြးေလ့ရိွသည္။ သုိ႔ေသာ္ 
ၿပီးခဲ့သည့္ လပိုင္းအတြင္း က်င္းပခဲ့သည့္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝးမ်ားတြင္မူ တိုင္းအစိုးရအဖြဲ႕က တင္သြင္း 
လာသည့္ ဘ႑ာေငြအရအသုံးဆိုင္ရာဥပေဒမ်ားကို လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ားက ေဆြးေႏြးမႈနည္းပါးခဲ့သည္။

ယင္းႏွင့္ပတ္သက္၍မူ သက္ဆိုင္ရာဌာနမ်ားႏွင့္ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္မ်ား ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္မႈေၾကာင့္ လႊတ္ေတာ္တြင္း 
ေဆြးေႏြးမႈေလ်ာ့နည္းသြားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ဦးျမင့္ေအာင္မိုးက 
ရွင္းျပသည္။ 

''ဘတ္ဂ်က္ေရာက္တာနဲ႔ ဘတ္ဂ်က္စာအုပ္ေတြ ေကာ္မတီ 
အလုိက္ ေပးလုိက္တယ္။ လုပ္ငန္းပါတ့ဲကုိယ္စားလွယ္ေတြက စာအုပ္ 
ေတြကို ဖတ္တယ္။ ဥပမာ- စိုက္ပ်ဳိးေရးဆိုရင္ စိုက္ပ်ဳိးေရးေကာ္မတီ 
က ေျမျပင္ကြင္းဆင္း စစ္တာေတြ၊ ၾကည့္တာေတြလုပ္တယ္။ ၿပီးရင္ 
ဌာနဆိုင္ရာေတြေခၚတယ္။ ျပင္သင့္တာေတြ ျပင္ခိုင္းတယ္။ ဖ်က္သင့္ 
တာ ဖ်က္ခိုင္းတယ္။ မထည့္သင့္တာ မထည့္ခိုင္းဘူး။ ေကာ္မတီနဲ႔ 
ဌာနနဲ႔ အရင္ဆုံးလႊတ္ေတာ္ကို ဘတ္ဂ်က္ကိုမတင္ခင္မွာ ေဆြးေႏြး 
ၿပီးေတာ့မွ Proposal (အဆိုျပဳလႊာ)မွာ တင္ျပင္လိုက္တဲ့အခါမွာ 
၁၈-၁၉၊ ၁၉-၂၀ မွာ လႊတ္ေတာ္ေပၚမွာ ေဆြးေႏြးတာက နည္းသြား 
တာေပါ့ေလ။ ေထာက္ျပေဝဖန္ေဆြးေႏြးတာ အားနည္းသြားတာ 
ေတာ့ မဟုတ္ဘူး ""ဟု ၎ကဆိုသည္။ 

သို႔ေသာ္ ၿပီးခဲ့သည့္ ေဖေဖာ္ဝါရီလအတြင္းက က်င္းပခဲ့သည့္ 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ (၁၆) ႀကိမ္ေျမာက္ ပုံမွန္အစည္း 
အေဝးသို႔ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး တိုင္းစားရင္းစစ္ခ်ဳပ္က တင္သြင္း 
ခဲ့သည့္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး၏ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ (ဧၿပီလမွ စက္တင္ 
ဘာလအထိ) ဘ႑ာေငြ အရအသုံးစာရင္းႏွင့္ လုပ္ငန္းေဆာင္႐ြက္မႈ 
အစီရင္ခံစာတြင္မူ ဘ႑ာေငြမ်ား စီမံခန႔္ခြဲရာတြင္ ခ်ဳိ႕ယြင္းခ်က္၊ 
အားနည္းခ်က္မ်ား ေတြ႕ရသည္ဟု ဆိုသည္။

အဓိကအားျဖင့္ ခြင့္ျပဳရန္ပုံေငြျဖင့္ ေဆာင္ရြက္ေသာလုပ္ငန္း 
မ်ားတြင္ ႏိုင္ငံေတာ္သို႔ ျပန္လည္ေပးသြင္းေငြမ်ား ျဖစ္ေပၚ ခဲ့ၿပီး ထိုသို႔ 
ျဖစ္ေပၚရျခင္းသည္ ဘ႑ာေရးစည္းမ်ဥ္း၊ လုပ္ထုံးလုပ္နည္းႏွင့္ 
ကိုက္ညီမႈမရွိျခင္း၊ ရေငြေလ်ာ့နည္းေပးသြင္းျခင္း၊ ေျပစာအေထာက္ 
အထားမရွိဘဲ ေပးသြင္းျခင္းစသည့္တို႔ေၾကာင့္ျဖစ္ေၾကာင္း တိုင္း 
စာရင္းစစ္ခ်ဳပ္ အစီရင္ခံစာတြင္ ေဖာ္ျပထားသည္။

ထို႔အျပင္ ၿပီးခဲ့သည့္ ၾသဂုတ္လအတြင္း မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး၊ 
မိတီၳလာၿမိ႕ဳနယ္စည္ပင္သာယာေရးအဖြ႕ဲမွ အငယ္တန္းအင္ဂ်င္နီယာ-၂ 

စာမ်က္ႏွာ ၇ သို႔
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

တစ္ဦး၊ အင္ဂ်င္နီယာမႉးတစ္ဦးႏွင့္ အမႈေဆာင္အရာရွိ ဒုတိယ 
ၫႊန္ၾကားေရးမႉးတစ္ဦးတို႔ အဂတိလိုက္စားမႈေပၚေပါက္ခဲ့ရာတြင္ 
လည္း အဆိုပါစည္ပင္ဝန္ထမ္းမ်ားသည္ အရပ္သားျပည္သူထံမွ 
ေငြေၾကးေတာင္းခံကာ အဂတိလိုက္စားျခင္းမဟုတ္ဘဲ ႏိုင္ငံဘ႑ာ 
ေငြကို မမွန္မကန္ ထုတ္ယူသုံးစြဲျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ျမန္မာႏိုင္ငံ အဂတိ 
လိုက္စားမႈ တိုက္ဖ်က္ေရးေကာ္မရွင္က သတင္းထုတ္ျပန္ထားသည္။ 
၎တို႔သည္ ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ဘ႑ာႏွစ္ မီနီဘတ္ဂ်က္ အမႈိက္က်င္း 
ျပင္ဆင္ျခင္း လုပ္ငန္းတြင္ အမႈိက္က်င္းေဟာင္း ျပင္ဆင္ျခင္းအတြက္ 
မူလခြင့္ျပဳေငြမွ ေငြက်ပ္သိန္း(၁၅၀)ကို ေငြလက္ခံရယူသူ လက္မွတ္ 
မပါရွိဘဲ အမွန္တကယ္ေပးေခ်ခဲ့ျခင္းမရွိသည့္ ငွားရမ္းခေျပစာ (၂) 
ေစာင္အသုံးျပဳ၍ ထုတ္ယူခဲ့ၿပီး Dozer ငွားရမ္းခ ေငြက်ပ္ (၁၅) သိန္း 
သာ ေပးေခ်ခဲ့ေၾကာင္း၊ ထို႔အတြက္ ႏိုင္ငံေတာ္ဘ႑ာေငြမွ ေငြက်ပ္ 
(၁၃၅) သိန္း နစ္နာဆုံးရႈံးမႈ ျဖစ္ေပၚေစခဲ့ေၾကာင္း၊ ထို႔အျပင္ မိတၳီလာ 
ၿမိဳ႕၊ ေပါက္ေခ်ာင္းရပ္ကြက္အတြင္း ကြန္ကရစ္လမ္းခင္းျခင္း လုပ္ငန္း 
ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ တင္ဒါေခၚယူျခင္းမရွိမႈ၊ ဘတ္ဂ်က္ခြင့္ျပဳေငြမွ 
ပိုလွ်ံေငြမ်ားကို လုပ္ထုံးလုပ္နည္းႏွင့္အညီ စီမံခန႔္ခြဲမႈမရွိမႈတို႔ေၾကာင့္ 
ႏိုင္ငံေတာ္ဘ႑ာေငြ နစ္နာဆုံး႐ႈံးမႈျဖစ္ေပၚေစခဲ့ေၾကာင္း စစ္ေဆး 
ေပၚေပါက္သျဖင့္ အဂတိလိုက္စားမႈတိုက္ဖ်က္ေရးဥပေဒျဖင့္ အမႈဖြင့္ 
အေရယူျခင္းျဖစ္သည္ဟု ထုတ္ျပန္ထားသည္။

မည္သို႔ပင္ဆိုေစကာမူ ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 

လႊတ္ေတာ္ငါးႏွစ္တာ သက္တမ္းသည္ မၾကာမီကုန္ဆုံးေတာ့မည္ 
ျဖစ္ၿပီး ေရြးေကာက္ပြဲမွတစ္ဆင့္ အမ်ားျပည္သူေရြးခ်ယ္ခံ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္အသစ္မ်ားလည္း ေပၚထြက္လာၿပီျဖစ္သည္။

တတိယအႀကိမ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း (၂၀၂၁-၂၀၂၆)အတြက္ 
ေရြးေကာက္ခံ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္မ်ားတြင္ လက္ရိွ လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္အမ်ားစု ျပန္လည္ပါ၀င္သည္ကိုလည္း ေတြ႕ရသည္။

သို႔ေသာ္ ဒုတိယအႀကိမ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းအတြင္း မႏၲေလး 
တိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္တြင္ အဆို၊ ေမးခြန္း ေမးျမန္းေဆြးေႏြးမႈ 
အားေကာင္းခဲ့သည့္ ဒီခ်ဳပ္ပါတီကိုယ္စားျပဳ ကိုယ္စားလွယ္အခ်ဳိ႕မွာမူ 
ျပန္လည္ေရြးခ်ယ္ခံရျခင္းမရိွေၾကာင္း မႏၲေလးၿမိ႕ဳအေျခစုိက္ လႊတ္ေတာ္ 
ေစာင့္ၾကည့္ေရးလုပ္ေဆာင္ေနသည့္ Hluttaw Culture အဖြဲ႕က 
ဆိုသည္။ 

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္သည္ 
ေဖေဖာ္ဝါရီလတြင္ သက္တမ္းကုန္ဆုံးမည္ျဖစ္ၿပီး က်န္ရွိေနေသး 
သည့္ ကာလအတြင္း ဥပေဒသစ္မ်ား ဆက္လက္ျပ႒ာန္းဦးမည္လား၊ 
အဆို၊ ေမးခြန္းမ်ား ဆက္လက္ေဆြးေႏြး ေမးျမန္းဦးမည္လားဆိုသည္ 
ကို ေစာင့္ၾကည့္ရမည္ျဖစ္သည္။

(ျမတ္ (ကေလး) / Mandalay In-depth News ၏ သတင္းေဆာင္းပါးအား  https://www.facebook.com/ 

mandalayindepthnews/posts/992372361286219  မွတစ္ဆင့္ ျပန္လည္စုစည္းေဖာ္ျပပါသည္။)

ဒီဇင္ဘာ ၇၊ ၂၀၂၀

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြရဲလဒ္အရ အတုိက္ 
အခံမဲ့ျဖစ္လာမည့္ မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီး 
လႊတ္ေတာ္ကို ပိုမိုအားေကာင္းလာေစရန္ 
ေဆာင္ရြက္မည္ဆိုေသာ္လည္း ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ 
ကုိျဖဳတ္ခ်ခ့ဲေသာ ကယားျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 
ကဲ့သို႔ ျဖစ္မလာေစခ်င္ေၾကာင္း အာဏာရ 
အမ်ဳိးသားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ပါတီ (NLD) 
ဒုတိယဥကၠ႒ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္က 
ေျပာၾကားလိုက္သည္။ 

''ကယားကိစၥကို သင္ခန္းစာယူထား 
တယ္။ လႊတ္ေတာ္အဖြ႕ဲအစည္းဆုိတာ အစုိးရ 
ကို ျဖဳတ္ခ်လို႔ရတယ္ဆိုတဲ့ အေတြးမ်ဳိးမရွိ 
ကို မရွိေစခ်င္ဘူး။ ကိုယ့္ေဒသ၊ ကိုယ့္ႏိုင္ငံ 
အတြက္ ဘယ္လိုပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ရမလဲ 
ဆုိတာစဥ္းစားၿပီး အက်ဳ းိျပဳလုပ္ငန္းေတြလုပ္ 
ရမွာေလ""ဟု လက္ရိွ မႏၲေလးတုိင္းေဒသႀကီး 
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္လည္းျဖစ္သူ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္ 
က ေျပာသည္။ 

ဒီဇင္ဘာ ၁ ရက္ေန႔က က်င္းပခဲ့သည့္ 
မႏၲေလးတိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္ အစည္း 
အေဝးအၿပီး Myanmar Now က ေမးျမန္းခဲ့ 

လႊတ္ေတာ္ဆိုတာ  အစိုးရကိုျဖဳတ္ခ်ႏိုင္သည္ဟု  မေတြးေစခ်င္ေၾကာင္း  NLD  ဒုဥကၠ႒  ဆို

ရာတြင္ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္က အထက္ 
ပါအတိုင္း ေျဖၾကားခဲ့ျခင္းျဖစ္ၿပီး ကယား 
ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳ ပ္ကုိ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 
ကစြပ္စြဲျပစ္တင္ကာ ျဖဳတ္ခ်ခဲ့ျခင္းကို ၎က 
ရည္ၫႊန္းေျပာဆိုျခင္းျဖစ္သည္။  

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ NLD ပါတီက 
မႏၲေလး၊ မေကြး၊ ပဲခူး၊ တနသၤာရီႏွင့္ 
ဧရာဝတီစသည့္ တိုင္းေဒသႀကီး ၅ ခုတြင္ 
တိုင္းလုံးကြၽတ္အႏိုင္ရရွိခဲ့ၿပီး မႏၲေလးတိုင္း 
ေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္တြင္ ကိုယ္စားလွယ္ 
၇၆ ဦးရွိသည့္အနက္ တပ္မေတာ္သား 
ကိုယ္စားလွယ္ ၁၉ ဦးမွလြဲ၍ ေရြးေကာက္ခံ
ကုိယ္စားလွယ္အားလံုးမွာ NLD မွျဖစ္သည္။ 

မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္တြင္ ေရြး 
ေကာက္ခံကုိယ္စားလွယ္အားလံုးသည္ NLD 
ပါတီမွခ်ည္းပဲျဖစ္ေသာ္လည္း အစိုးရကို 
ထိန္းေက်ာင္းခြင့္ရွိသည္ဟု ေဒါက္တာ 
ေဇာ္ျမင့္ေမာင္ကဆိုၿပီး ''ပါတီကို သစၥာရွိတဲ့ 
သူလို႔ဆိုေပမယ့္ ပါတီနဲ႔ႏိုင္ငံယွဥ္လာရင္ 
ႏိုင္ငံအေပၚ ဦးစားေပးရမယ္ဆိုတဲ့ ရည္ရြယ္ 
ခ်က္ေတြက (ပါတီမွာ) ရိွၿပီးသားပါ""ဟု ၎က 
ေျပာသည္။ 

သုိ႔ေသာ္ လက္ရိွမႏၲေလးတုိင္းလႊတ္ေတာ္ 

အတြင္း အင္တိုက္အားတိုက္ ေမးျမန္းခဲ့ 
ေသာ NLD လႊတ္ေတာ္အမတ္ အနည္းဆုံး 
၆ ဦးမွာ ေနာက္တစ္ႀကိမ္လႊတ္ေတာ္တြင္ 
ျပန္လည္ပါဝင္လာမည္ မဟုတ္ေတာ့ေပ။ 
အစိုးရအဖြဲ႕ကို ေထာက္ျပေဆြးေႏြးခဲ့ေသာ 
ေၾကာင့္ ပါတီက ေရြးေကာက္ပြကုိဲယ္စားလွယ္ 
ေလာင္းေလွ်ာက္လႊာ ပယ္ခ်ခ့ဲသည္ဟု ၎တုိ႔ 
အနက္ အခ်ဳိ႕ကယူဆသည္။  

''ျပည္သူကိုယ္စားျပဳၿပီး ေျပာသင့္ 
ေျပာထိုက္တာေတြ လႊတ္ေတာ္မွာ ေျပာခဲ့ 
တာပါ။ ဒါေပမဲ့ ပါတီနဲ႔ ပူးေပါင္းလုပ္ေဆာင္မႈ 
အားနည္းလို႔ မေရြးတာလို႔ ျပန္ၾကားတာပါပဲ"" 
ဟု မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္၌ အဆိုအမ်ား 
ဆုံးတင္ခဲ့သူ ခ်မ္းျမသာစည္ၿမိဳ႕နယ္မွ 
တိုင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
ဦးတင္ေအာင္က Myanmar Now ကို 
ေျပာသည္။ 

ေရြးေကာက္ပြဲ ျပန္လည္ယွဥ္ၿပိဳင္ခြင့္မရ 
သည့္ NLD ကိုယ္စားလွယ္မ်ားအနက္ 
ငါန္းဇြန္ၿမိ ႕ဳနယ္မဲဆႏၵနယ္အမွတ္ (၁) လက္ရိွ 
တုိင္းလႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ ေဒၚသဲဆုေဝ 

စာမ်က္ႏွာ ၈ သို႔
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ျပည္နယ္ႏွင့္တုိင္းေဒသႀကီး လႊတ္ေတာ္မ်ားဆုိင္ရာ သတင္းစာစဥ္ အတြဲ(၄)၊ အမွတ္-၁၀၈

လည္း အပါအဝင္ျဖစ္သည္။ ၎သည္ 
မႏၲေလးတိုင္း ဆည္ေျမာင္းဝန္ႀကီးဌာန၏ 
ဘတ္ဂ်က္ေတာင္းခံမႈကို စိစစ္ျဖတ္ေတာက္ 
ခဲ့သည့္ ျပည္သူ႔ေငြစာရင္းသုံးစြဲမႈစိစစ္ေရး 
တိုင္းလႊတ္ေတာ္ေကာ္မတီ အတြင္းေရးမွဴး 
လည္းျဖစ္သည္။

''ျပည္သူ႔ဘ႑ာေတြကို အေဟာသိကံ 
အျဖစ္မခံႏိုင္လို႔ ကြၽန္မတို႔ စိစစ္ျဖတ္ေတာက္ 
ခ့ဲတာပါ။ ဒီလုိစိစစ္ျဖတ္ေတာက္တ့ဲ ဘတ္ဂ်က္ 
ေတြကလည္း လႊတ္ေတာ္ထဲကို ေရာက္မွာ 
မဟုတ္ဘူးေလ။ အဲဒီအေပၚ အစိုးရက 
နားလည္မႈလြဲတာမ်ဳိးရွိရင္ ရွိႏိုင္မယ္""ဟု 
ေဒၚသဲဆုေဝက ေျပာသည္။

လက္ရိွကုိယ္စားလွယ္အခ်ဳ ႕ိကုိ ျပန္လည္ 
ေရြးေကာက္ယွဥ္ၿပိဳင္ခြင့္မျပဳရသည့္ အေၾကာင္း 
အရင္းႏွင့္ပတ္သက္၍ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္ 
က ''က်န္ခဲ့တဲ့သူေတြက ပြင့္ပြင့္လင္းလင္း 
ေျပာရရင္ ခ်န္ထိုက္တဲ့သူေတြမို႔ ခ်န္ခဲ့တာပါ"" 
ဟု ေျပာသည္။ 

လႊတ္ေတာ္ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားသည္ 
လႊတ္ေတာ္တြင္း စြမ္းေဆာင္ရည္ေကာင္း႐ုံ 
မွ်မက သက္ဆိုင္ရာၿမိဳ႕နယ္ပါတီႏွင့္  ျပည္သူ 
လူထုအၾကား ေကာင္းမြန္ေသာဆက္ဆံေရး 
တည္ေဆာက္ရန္ လိုအပ္သည္ဟုလည္း 
ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္က ဆိုသည္။

အစိုးရ၊ လႊတ္ေတာ္ႏွင့္ ျပည္သူဟူေသာ 
သံုးပြင့္ဆုိင္အေျခအေနၾကားတြင္ ေရြးေကာက္ 
ခံကုိယ္စားလွယ္တစ္ဦးအေနျဖင့္ အေျခအေန 
ေပၚမူတည္ကာ လုပ္ကိုင္ရမည့္သေဘာျဖစ္ 
သည္ဟု မိတၳီလာၿမိဳ႕နယ္ တိုင္းလႊတ္ေတာ္ 
အမွတ္ (၂) မဲဆႏၵနယ္တြင္ NLD ကုိယ္စားျပဳ 
အႏိုင္ရထားသည့္ ဦးေမာင္ေမာင္ႀကီးက 
ဆိုသည္။ 

''ျပည္သူေတြရဲ႕ ခံစားခ်က္၊ လိုလား 
ေတာင့္တခ်က္ေတြကို ျဖည္ဆည္းေပးရမွာ 
ျဖစ္သလို ပါတီရဲ႕မူနဲ႔ လမ္းၫႊန္ခ်က္ကိုလည္း 
ေသြဖည္လုိ႔ေတာ့မရဘူးေပါ့""ဟု ဦးေမာင္ေမာင္ 
ႀကီးက ေျပာသည္။ 

မႏၲေလးတိုင္းဝန္ႀကီးခ်ဳပ္သည္ ပါတီ 
ဒုဥကၠ႒တာဝန္ယူထားသူလည္း ျဖစ္သျဖင့္ 
တိုင္းေဒသႀကီးလႊတ္ေတာ္အေပၚ ဩဇာ 
လႊမ္းမိုးမႈရွိေနၿပီး လက္ရွိလႊတ္ေတာ္အစည္း 
အေဝးတြင္ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားက အစိုးရ 
အဖြဲ႕ကို ေမးျမန္းေဆြးေႏြးေနစဥ္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ 
က ႐ုတ္တရက္ ဟန႔္တားျခင္း၊ ကန႔္ကြက္ 
ျခင္းမ်ား ရွိခဲ့သည္ဟု ကိုယ္စားလွယ္အခ်ဳိ႕က 
ဆိုသည္။ 

''လႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒ ရပ္တည္မႈကိုက 

အစိုးရဘက္ပါေနတယ္လို႔ ျမင္တယ္။ 
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္က ပါတီမွာလည္း ဒုဥကၠ႒ဆို 
ေတာ့ သူ႔ကို လြန္ဆန္ရင္ အတိုက္အခံျဖစ္မွာ 
စိုးတဲ့ပုံပါပဲ""ဟု ဒီမိုကရက္တစ္ပါတီ (ျမန္မာ) 
မွ တုိင္းလႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ ဦးေအာင္ေရႊ 
က ေျပာသည္။ 

ထိုယူဆခ်က္ကို လက္ရွိ NLD တိုင္း 
လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ ဦးျမင့္ေဆြက 
လည္း လက္ခံသေဘာတူသည္။ ''လႊတ္ေတာ္ 
ဥကၠ႒ႀကီးက ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကို ပါတီရဲ႕ဒုဥကၠ႒ 
မို႔ေၾကာက္ေနရင္ေတာ့ လႊတ္ေတာ္က အလုပ္ 
ျဖစ္မွာမဟုတ္ဘူးေလ""ဟု ၎ကေျပာသည္။ 

အမရပူရၿမိ ႕ဳနယ္ တုိင္းလႊတ္ေတာ္အမွတ္ 
(၂) မဲဆႏၵနယ္တြင္ ထပ္မံေရြးေကာက္ခံခဲ့ရ 
ေသာ ဦးျမင့္ေဆြကမူ ပါတီႏွင့္အစိုးရဆို 
သည္ထက္ ျပည္သူ႔ဘက္ကပင္ ရပ္တည္ 
သြားမည္ဟု ဆိုသည္။ 

''ကိုယ့္ပါတီအခ်င္းခ်င္းမို႔ Check & 
Balance (ေစာင့္ၾကည့္ထိန္းေက်ာင္းျခင္း) 
မလုပ္ဘဲ လက္ညႇိဳးေထာင္ ေခါင္းညိတ္တာ 
မ်ဳိးမဟုတ္ဘဲ ေျပာသင့္တာေတာ့ ေျပာသြား 
မွာပါ။ အေရြးခံရတဲ့ကိုယ္စားလွယ္ျဖစ္လို႔ 
ျပည္သူ႔ဘက္ တကယ္ရပ္တည္ရင္ ေၾကာက္ 
စရာမလုိပါဘူး""ဟု ဦးျမင့္ေဆြက ေျပာသည္။ 

၎သည္ လက္ရွိလႊတ္ေတာ္၏ အစည္း 
အေဝးတစ္ခုတြင္ တုိင္းစာရင္းစစ္ခ်ဳ ပ္ အစီရင္ 
ခံစာေဆြးေႏြးေနစဥ္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ဟန႔္တား 
ျခင္းခံခ့ဲရေသာ ကုိယ္စားလွယ္တစ္ဦးျဖစ္သည္။ 

မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္၌ အစိုးရကို 
အခက္ေတြ႕ေစမည့္ ေမးခြန္းမ်ားေမးျမန္းျခင္း 
မျပဳရန္ တိုင္းလႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒က အလြတ္ 
သေဘာ သတိေပးျခင္းမ်ားရွိခဲ့သည္ဆိုေသာ 
ကိစၥႏွင့္ပတ္သက္၍ တိုင္းလႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒ 
ဦးေအာင္ေက်ာ္ဦးက ''ကိုယ့္အစိုးရ အက်ပ္ 
အတည္းျဖစ္ေစမယ့္ ေမးခြန္းေတြေရွာင္ရ 
မယ္ဆိုတာက အစိုးရနဲ႔ လႊတ္ေတာ္ဆန႔္က်င္ 

ဘက္ျဖစ္ေနရင္ ျပည္သူ႔လိုအပ္ခ်က္ေတြ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေပးႏိုင္မွာ မဟုတ္လို႔ 
ပါ""ဟု ေျပာသည္။

အထက္ပါစြပ္စြဲခ်က္မ်ားႏွင့္ ပတ္သက္ 
၍ ပါတီဒုဥကၠ႒ႏွင့္ မႏၲေလးတိုင္းဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ 
ျဖစ္သူ ေဒါက္တာေဇာ္ျမင့္ေမာင္ကလည္း 
''ကြၽန္ေတာ္က လႊတ္ေတာ္ကို လႊမ္းမိုးစရာ 
အေၾကာင္းလည္းမရွိသလို တစ္ခါမွလည္း 
ဝင္မစြက္ဖက္ဖူးဘူး။ ႀကိဳက္တာလုပ္။ ဒါေပ 
မယ့္ ဥပေဒအတိုင္းပဲျဖစ္ရမယ္""ဟု တုံ႔ျပန္ 
သည္။  

တတိယအႀကိမ္ လႊတ္ေတာ္သက္တမ္း 
အတြက္ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒
တာဝန္ကို ႏိုင္ငံေရးအရ စဥ္းစားဆုံးျဖတ္ 
ႏိုင္သူ၊ ႏိုင္ငံေရးသမိုင္းရွိေသာသူႏွင့္ ပါတီ 
အေပၚသစၥာရွိသူကို ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္ရန္ 
ရည္ရြယ္ထားသည္ဟုလည္း ၎ကဆုိသည္။ 

ျပည္ေထာင္စုႀကံ့ခိုင္ေရးႏွင့္ ဖြံ႕ၿဖိဳးေရး 
ပါတီ ကိုယ္စားလွယ္ ၈ ဦးႏွင့္ ဒီမိုကရက္ 
တစ္ပါတီ (ျမန္မာ) မွ ကိုယ္စားလွယ္တစ္ဦး 
ရွိေနသည့္ လက္ရွိ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္ 
သည္ပင္လွ်င္ ဥပေဒျပဳေရးႏွင့္ အစိုးရကို 
ေစာင့္ၾကည့္ထိန္းေက်ာင္းေရးတြင္ အားနည္း 
ခ်က္မ်ားရွိေနဆဲဟု မႏၲေလးအေျခစိုက္ 
လႊတ္ေတာ္ ေလ့လာေစာင့္ၾကည့္ေရးအဖြဲ႕
တစ္ခုျဖစ္ေသာ ''ယုံၾကည္ရာ""က ဆိုသည္။ 

''လႊတ္ေတာ္ထဲမွာေျခစြာတဲ့ ကိုယ္စား 
လွယ္ေတြ အေၾကာင္းအမ်ဳိးမ်ဳိးေၾကာင့္ ျပန္ 
ပါမလာေတာ့တာ မႏၲေလးအတြက္ ဝမ္းနည္း 
စရာေကာင္းတယ္""ဟု ''ယုံၾကည္ရာ"" အသိ 
ပညာျပန္႔ပြားေရးအသင္း၏ အမႈေဆာင္ 
ဒါ႐ိုက္တာ ကိုေတဇာစန္းက ေျပာသည္။ 
(ျမန္မာေနာင္းမွ ၿဖိဳး ၏ သတင္းေဆာင္းပါးကို https://www.myan-

mar-now.org/mm/news/5163?fbclid=IwAR0kOIb-

1jiQqtcVqSB-fOGvUKITG5hV-IYuZaZSyiU86JSX4oW-

Zz7q3RnWA မွတစ္ဆင့္ ျပန္လည္ေဖာ္ျပပါသည္။)

ဒုတိယအႀကိမ္ မႏၲေလးတိုင္းလႊတ္ေတာ္ (၂၁) ႀကိမ္ေျမာက္ပုံမွန္အစည္းအေဝးအၿပီး လႊတ္ေတာ္ဥကၠ႒ 
ဦးေအာင္ေက်ာ္ဦး ျပန္လည္ထြက္ခြာစဥ္။ (ဓာတ္ပုံ- ရန္မိုးႏိုင္/ Myanmar Now) 


